
Iz naše organizacije. 
Kranjsko. 

Posavski krožek je imel sestanek 21. 
sušca 1909 pri Klemenčiču v Bajhenburgu. 
Navzočih je bilo mnogo tovarišic in tovarišev, 
vendar smo pogrešali marsikoga. Bazveselili so 
nas s svojim posetom tudi tovariši gostje: tov. 
Likar iz Blance ter tovariša Svetlin in Šerbec 
Antonija od Sv. Antona. 

Tov. Jamšek nam je prav zanimivo pre
daval o zgodovini starodavnega Bajhenburga. 



Glavne točke predavanja so približno: 
1. Bimska doba. 2. Slovanska doba. 3. Bhbg. 
za Bavarcev. 4. Plemiči — zgodovina gradov. 
5. Kmetiški upori. 6. Leto 1848. Bajhenburška 
šola, ena izmed prvih trivialk. 

Prihodnjič predava tov. Levstik o zgodo
vini Krškega. 

Bazvila se je nato precej živahna prosta 
zabava, ki se je je udeležilo tudi precejšno 
število rajhenburških prijateljev učiteljstva. 

Prihodnji krožek skliče tov. dr. Bornih. 
Na snidenje na Trški gori v gorici tovariša 
Jamska! 

Kozjansko učit. društvo zboruje v 
nedeljo, dne 18. aprila t. 1., ob 2. uri po
poldne v Kozjem po sledečem vzporedu: 

1. Zapisnik. 
2. Društvene zadeve. 
3. Poročila o društvenem delovanju v 

minulem letu. 
4. Bazgovor o konferenčnih vprašanjih. 
5. Volitev novega odbora. 
6. Slučajnosti. 
K polnoštevilni udeležbi vabi 

o d b o r . 
Štajersko. 

Učiteljsko društvo za ptujski okraj 
ne zboruje aprila. Prosim pa vse, da v obil
nem številu pohite 4. aprila v Celje. 

A n t o n P e s e k , 
t. č. predsednik. 

Šmarskorogaško učit. društvo je 
imelo dne 19. marca svoj letni občni zbor, 
t. j . društvo je odprlo zopet list kronike in za
pisalo nanj delo enega leta. Zapisalo svoje 
uspehe, svoje neuspehe; pisalo je z zlatimi in 
temnimi črkami . . . 

Pri tem glavnem letnem občnem zboru 
je govoril k prvi točki g. K i t e k o socia
lizmu in šoli, v katerem je razkrival z glo
boko in premišljeno besedo rane, ki jih ima 
učiteljstvo in šola na svojem socializmu; osve
til je ona bremena, ki teže posameznika našega 
stanu, naše organizacije in našo celokupnost, 
da šola ne more postati svobodna kakor bi 
morala, ampak da mora služiti buržoazijski in 
kapitalistiški kulturi. „Ne samo pedagogi, am
pak tudi politiki morajo imeti besedo v šoli; 
ker pedagogika pove k a k o , politika pa k a j 
se mora učiti v šoli; kako in kaj mora nuditi 
šola človeštvu." — Za res vsestransko teme
ljito in izredno podavanje g. Kiteka se mu 
tov. predsednik toplo zahvaljuje ter ga povabi, 
naj se še večkrat oglasi v sredi učiteljev — 
svojih nekdanjih tovarišev in še zdajšnjih svo
jih prijateljev. 

Med dopisi bi omenili znani poziv brat
skega društva za laški okraj na zahtevo izvr
ševanja člena XIX. dr. osn. zak. Tudi v naših 
dveh okrajih se začne takoj akcija za uresni
čenje nasvetov in bomo natančneje še govorili 
v zadevi, ko dobimo besedilo tozadevnega pred
loga za urad. učit. konferenco. — Bazpečava
nje listkov za učit. sklad prevzame tov. gdč. 
K r e g a r j e v a . 

Za tem smo si ogledali svoje lansko 
delo: produkte svojega truda ter se razgovar
jali o njem v poročilih tajnika in blagajnika. 
Iz tajniškega poročila posnemamo, da je zbo
rovalo društvo petkrat, imelo vsakokrat na 
dnevnem redu kak referat: ,Na d e l o m e d 
l j u d s t v o " — Pav, Flere; n B a z g o v o r 
o k o n f e r e n č n i h v p r a š a n j i h " ; 
» S o c i a l n o d e l o u č i t e l j e v o " — A. 
Pesek; „Š o 1 a i n dom" — M. Sotošek; 
„B e p a t i c e a l i k o m e t i " Fr. Zidar so 
skrbeli za pouk, navajali k delu in kazali ono 
pot, po kateri naj stopa moderno učiteljstvo, 
da doseže smoter, ki ga stavi nanj njegov stan 
v šoli in zunaj šole. — Društvo si je ustano
vilo svoj socialni odsek, ki dela za dobrobit 
naroda in v tem za naš lasten dobrobit. — 
Priklopilo se je „Zvezi narodnih društev na 
Staj. in Kor.", ki nas zopet druži v eni ideji, 
ideji slovenstva, odločne in moške narodnosti. 
— V preteklem društvenem letu je izpolnilo 
naše društvo tudi veliko nalogo in poravnalo 
svoj dolg, da je odkrilo s pomočjo drugih tov. 
in rodoljubov spominsko ploščo vrlemu in ne
pozabnemu tov. Vekosl. S t r m š k u ; imeno
valo je tudi svojega četrtega častnega člana, 
tovariša Fr. V e z j a k a , zaradi njegovih Jza
slug za društvo. 

To delo je vršil z a v e d n e j š i d e l 
našega učiteljstva; saj nekateri še vedno mi
slijo, da je zanj najboljše, če sedi doma za
pečkom in j6 iz polne sklede, ki mu jo 'pre
skrbe drugi. Morebiti, da je najboljše; če je 
tudi najlepše?! 

Blagajnikovo poročilo nas ni moglo pre
več razveseliti; no, tudi razočaralo nas ni, ker 
puste nekateri udje tako radi plačevati zase 
organizacijske prispevke, kar pa naši blagaj
nici ne stori posebno dobro. Ostal pa je le še 
prebitek 38*14 K. 

Stari odbor je dobil popoln absolutorij s 
tem, da je bil izvoljen in potrjen tudi v naprej; 
in sicer: Tomo K u r b u s — predsednik, Si
mon Ŝ e k i r n i k — podpredsednik, Pavel 
F l e r e in Hinko Š u m e r — tajnika, Fr. 
V e z j a k — blagajnik, ga. Felicita Š u m er 
in Jos. S t r i t a r — odbornika. 

Pri slučajnostih poda tov. Hinko Š u 
m e r račune o Strmšekovi spominski plošči, 
ki jih objavi tudi v listih kakor tudi zahvalo 
darovalcem. 

Zopet se snidemo 6. majnika na Ponikvi, 
kjer nam bo govoril tov. Zidar nadalje o „Be
paticah ali kometih". 

Učiteljsko društvo za celjski okraj 
je zborovalo ob obilni udeležbi na Jožefovo v 
Celju. Z veseljem moramo zaznamovati, da je 
indolenca, vladarica koncem minulega društve
nega leta, klonila tilnik živahni brižnosti dru
štvenikov. Upamo, da se bo vztrajnost društvo
nikov pokazala tudi pri bodočih sestankih. 
Počastili so nas gostje tov. nadučitelj Blaž 
Jurko, gdč. Jurkova iu g. Jurko ml., gdč. Po
glajenova in tov. Purkart iz Zibike. Nekaj to
varišev je opravičilo svoje odsotnost. 

Po pozdravnem nagovoru predsedniko
vem navzočim članom in dobro došlim gostom, 
se prečita zadnji zapisnik. 

Izmed dopisov je omeniti okrožnico 
„Zveze" glede izpremembe „Verbandovega" 
oziroma „Lehrerbundovega" predsedstva, dalje 
glede članarine „Zvezi" in glede petja. Ker bo 
letos „Zaveza" zborovala na Štajerskem, nam 
je treba že zdaj resno misliti, da uprizorimo 
takrat sijajen koncert. Dopisu „Verbandovem" 
zaradi ureditve potnine o priliki okrajnih uči
teljskih skupščin se je pridjala še zahteva, da 
se naj dijete prisodijo tudi tistim tovarišem v 
kraju, kjer zboruje skupščina. Saj te tovariše 
že čut kolegialnosti veže, da se po oficialnem 
delu pridružijo vnanjim tovarišem ter si za ta 
dan iščejo utešila svojemu želodcu izven doma ,. 
čega krova. Tudi poslanci, ki stanujejo v kraju 
zbornice dobe dijete. 

To pot smo imeli priglašena kar tri pre
davanja. Zaradi prepičlega časa se je preložilo 
predavanje tov. Jurkota, tov. Kveder pa bo 
predaval pri prihodnjem zborovanju. Tokrat je 
tov. Brinar razpravljal o izpremembi pravil na
šega učiteljskega društva. V to so nas deloma 
silila v nekaterih točkah zastarela pravila, naj
bolj pa ustanovitev sosednega društva. Tovariš 
Brinar nam je najprej podal kratko 'zgodovino 
društva, ki je bilo ustanovljeno okolo 1. 1870. 
pod imenom „Cillier Lehrerverein". V društvu 
je gospodovala nemščina vkljub temu, da so 
Slovenci tvorili precejšnje število članov; pod 
nemškim predsedstvom pa bi bilo društvo sko
raj srečno zaspalo, da ga niso Slovenci s slo
venskim predsedstvom obudili k novemu živ
ljenju pod imenom „Učiteljsko društvo za 
celjski in laški okraj s sedežem v Celju." 
Predsednik mu je bil takrat Tone Brezovnik, 
zdaj nadučitelj v pok. v Vojniku in tudi častni 
član našega društva. Pri tej izpremembi so se 
prestavila nemška pravila na slovenski jezik, 
kar je izvršil takrat ravno predavatelj sam. Ker 
se je pred leti ustanovilo učiteljsko društvo za 
laški okraj, zato je sedanji naslov, kakor ga 
čitamo v uvodnem stavku. 

Učiteljsko društvo za laški okraj priredi 
začetkom meseca maja izlet v Bimske Toplice, 
temu izletu laških tovarišev se pridružijo naši 
društveniki v največjem številu. 

Socialni odsek „Zveze slovenskih 
štajerskih učiteljev in učiteljic" raz
glaša : 

I. 
Socialni odsek „Zveze slov. staj. učiteljev 

in učiteljic" poziva slov. staj. učiteljstvo, da se 
naj blagovoli v obilnem številu udeležiti glav
nega zbora Narodne stranke, ki se vrši v ne
deljo, dne 4. aprila t. 1., v Celju v Narodnem 
domu (začetek ob 11. uri dopoldne); zlasti 
pa naj učiteljstvo vpliva na kmetiško in delav
sko ljudstvo, da ta dan v ogromnem številu 
pohiti v Celje. Ker so klerikalci ošabno odbili 
ponujano spravo ter napovedali slovenskemu 
ljudstvu volilni boj, naj bo glavni zbor Na
rodne stranke impozanten zbor, da svet vidi, 
da slovensko ljudstvo ne odobrava hujskanja 
mariborskih duhovnikov in njihovih privržen
cev. Ker bo glavni zbor Narodne stranke za
četek volilnega boja, bo od impozantnega iz
ida tega zbora v velikem odvisen končni 
uspeh. Tovariši, torej vsi na krov in takoj 
na — delo ! 

II. 
Te dni je razposlal osrednji socialni od

sek razglednice in kolke družbe sv. Cirila in 
Metoda vsem okrajnim socialnim odsekom na 
Štajerskem v razpečavanje. Tovariši, tovarišice, 
kupujte razglednice in kolke le pri svojem soc. 
odseku, da bo promet narodnega blaga, ki ga 
mi razpečujemo, tem večji. Slov. dijaštvo si je 
baš s tem pridobilo ugled v narodnih krogih, 
ker se vsako leto izkaže, toliko in toliko raz
glednic in kolkov smo razpečali. Svet pač sodi 
edinole po uspehu. 

Zaraditega razpečavajte narodno blago, 
ki ga imajo soc. odseki v zalogi, tudi med ne
učitelji, na primer pri veselicah in drugih pri
reditvah. 

Podpirajmo družbo sv. Cirila in Metoda 
ne le iz narodnih, temveč stanovskoegoističnih 
razlogov, namreč da bo družba sv. Cirila in 
Metoda gmotno tako na dobrem, da bo mogla 
dati svojemu učiteljstvu plače, kakor jih imajo 
državni uradniki od XI. do VIII. čin. reda, 
kakor je to že storil „SchuIverein". S tem se 
ustvari konkretum, ki bo kot zgled vplival, 
da bo tudi država, oziroma dežela učiteljstvu 
javnih ljudskih šol enako plačala. 

III. 
Dostikrat učitelj ali učiteljica v veseli 

družbi nabere znesek v ta ali oni dobrodelni 
namen, Dotičnega zneska ne pošiljajte narav
nost dotičnemu društvu, temveč blagajniku 
osrednjega soc. odseka, Franu Voglarju, uči
telju na okoliški šoli v Celju. Zakaj se je denar 
nabral, se mora seveda označiti, da blagajnik 
ve, čemu naj ga porabi. To hočemo pojasniti 
na enem primeru: Koliko je že učiteljstvo na

bralo za družbo sv. Cirila in Metoda, a nima 
zato niti priznanja niti uspeha. Vse drugače 
pa bo, če osrednji soc. odsek izkaže, toliko in 
toliko je nabralo učiteljstvo v tem letu za 
družbo sv. Cirila in Metoda, Učiteljski konvikt, 
Dijaško kuhinjo, Sokola itd. ter dotične nabrane 
zneske uporabi, da se plačajo ustanovnine. S 
tem prisilimo javnost, da prizna naše delo, 
pridobimo pa z ustanovninami glas in vpliv na 
družbo, oziroma dotično društvo. 

Goriško. 
Goriško nčit. društvo je zborovalo 

4. marca t. 1. v Ajdovščini. Udeležba j»> bila 
precej lepa, dasi je ves dan močno deževalo. 
Vsa čast zavednim koleginjam in kolegom, da 
se niso ustrašili slabega vremena. Celo iz 
daljnih Brd so nekateri prihiteli k zborovanju 
ter s tem dali lep zgled nekaterim bližjim to
varišem, ki se še vedno ogibljejo zborovanj ne 
le v slabem, ampak tudi v lepem vremenu. 
Ce pozna delavstvo moč v organizaciji, je pač 
potrebna organizacija tudi učiteljstvu. 

Na kolodvoru v Ajdovščini je pozdravil 
gospod Ignacij Kovač, deželni poslanec in aj
dovski župan, najpresrčneje vse učiteljstvo ter 
je želel obilega uspeha pri zborovanju. 

Na to se je podalo učiteljstvo v ljudsko 
šolo, kjer pozdravi predsednik tov. Ign. Križ
man navzoče tovariše, gospico Marico Mahor
čičevo, koleginjo iz Šturij, sosebno pa se za
hvali gospodu deželnemu poslancu za prijazen 
sprejem na kolodvoru. 

Po pozdravu predsednikovem se pretrga 
zborovanje, in učiteljstvo si je med tem časom 
ogledalo valjčni mlin in predilnico. Po ogledo
vanju se je nadaljevalo zborovanje. 

Tajnik tov. Jak. Bojic prečita zapisnik 
zadnjega zborovanja, ki se odobri soglasnč. 

Gospod nadzornik France Finšgar je pre
daval o biološki metodi. Podal je zgodovino te 
metode in učno sliko, kako naj se poučuje 
prirodopis v ljudski šoli. Po končanem refe
ratu se zahvali predsednik tov. Ign. Križman 
gospodu nadzorniku za znamenito in teme
ljito predavanje, ki je polno lastnih izkušenj. 

Ker je bila že 1 ura popoldne, se pre
trga zborovanje, in učiteljstvo se je podalo v 
znano gostilnico Bratinovo. Ko se je telesno 
prav dobro okrepilo, prečita predsednik tovariš 
Ign. Križman oni sramotilni dopis iz „ Domo
ljuba", v katerem sramoti neki Kremžar uči
teljstvo ter poziva učiteljstvo. naj stori potrebne 
korake proti temu dopisu. To zadevo se od
stopi zastopnikoma, ki naj sporočita pri pri
hodnji seji c. kr. okrajnega šolskega sveta, da 
se prepreči na kak način tako neumestno na
padanje na učiteljstvo po klerikalnih listih. 

Sklene se nadalje prirediti binkoštni po
nedeljek izlet na Vršno, kjer počiva blagopo
kojni pesnik Simon Gregorčič. 

S tem je bil dovršen oficialni del zbo
rovanja. 

Učiteljstvo je ostalo še dolgo v rodoljubni 
gostilnici in se prav dobro zabavalo z lepo 
pesmijo v veseli družbi. Seveda, tudi napitnic 
ne manjka pri taki priliki. Učiteljstvo so po
častili s svojo navzočnostjo gospod sodni svet
nik Dogan, gospod deželni poslanec Kovač, 
gospod notar Lokar in gospod sodnik Vidmar. 
Ti gospodje so tudi dejansko pokazali, da so 
res pravi prijatelji učiteljstva. Lepo vsoto de
narja se je bilo nabralo za družbo sv. C. in M. 
in dijaško kuhinjo v Gorici. 

Le žal, da je prišla prezgodaj ura lo
čitve in v resnici, težko se je bilo ločiti iz 
prijaznega trga. Ta dan, dasi je bil deževen, 
ostane gotovo vsem udeležencem v najlepšem 
spominu. 

Istra. 
Slovensko učiteljsko društvo T Istri 

je imelo 11. marca izredni občni zbor v Bor
štu. V našem listu smo priobčili vabilo in 
vzpored in kot nam poroča naš poročevalec, ne 
brez uspeha, ker udeležba je bila za istrske 
razmere precejšnja.i Zborovanja se je udeležilo 
28 učiteljskih oseb, med njimi 7 učiteljic. Dva 
tovariša in ena tovarišica so bili iz tržaške 
okolice. 

Glavna točka zborovanju je bila obrav
nava načrta disciplinarnega zakona, ki smo ga 
priobčili v našem listu in ki je bil potrjen od 
občnega zbora s prav malimi dostavki. Dolo
čilo se je, da se enako pretresa še tri deželne 
zakone in jih popravi v naprednem duhu. Ako 
bo istrski deželni zbor tako skrben in vnet za 
napredek ljudskega šolstva kakor slov. učit. 
društvo, kmalu bo imela Istra najbolje deželne 
šol. zakone, na podlagi katerih se bo lahko 
uredilo in razcvitalo ljudsko šolstvo. Da bo 
lažje obravnavati namenjene tri načrte, je zbral 
občni zbor tri odseke, katerih vsak obstoji iz 
treh članov, in ti imajo do 14. maja t. 1. se
staviti potrebne načrte. 

Občni zbor je določil, da bo društvo 14. 
1 maja t. 1. praznovalo 40 letnico drž. šol. zak. 

in ako dovolita okrajna šol. sveta v Kopru in 
na Voloskem dotični dan dopust, se bo obdr
ževal isti dan redni občni zbor v Kopru, v 
drugem slučaju pa bo občni zbor istotam dan 

i poprej, t. j . 13. maja. 
Društvo deluje tudi na to, da se uvedejo 

v Istri roditeljski shodi. Zaraditega je sklenilo, 
da je dolžno učiteljstvo vsake občine napravit, 
v vsaki večji vasi vsaj dva roditeljska shoda v 
letu. Glavnega predavatelja določi učiteljstvo, a 
navzoče bo vse drugo učiteljstvo dotične občine, 

, da lahko reši roditeljem vsako vprašanje, ako 
ga stavijo. 

Na iniciativo tržaškega učit. društva in 
na predlog predsednika ..Slovenskega učitelj
skega društva" je sklenil občni zbor, da na
prosi istrske državne poslance, da vlože pri 
vladi peticijo, s katero bodo zahtevali, da se 
odpre na vseh drugojezičnih srednjih državnih 
šolah v Primorju paralelke s slovenskim, ozi
roma hrvaškim učnim jezikom. 

Društvo prosi tudi druga učiteljska in 
sploh slovanska društva v Primorju, da narede 
enako še pri drugih poslancih, a vse druge 
slovanske poslance prosi, da naše državne po
slance podpirajo v tej misiji. § 19. državnega 
osnovnega zakona določa, da se ima dati vsaki 
narodnosti priložnost, da se lahko izobražuje v 
svojem jeziku. Kako priložnost ima slovenski 
narod v Primorju se izobraziti v svojem je
ziku, ko ni niti ene slovenske srednje državne 
šole v Primorju? 


